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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 27 feb. 1959
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Beel en de Ministers Van Aartsen, Cals, Helders, Klompé,
Luns, Staf, Struycken, Witte en Zijlstra.

Voorts is aanwezig bij punt 4 Staatssecretaris Moorman.
Secretaris: J. Middelburg.

- - -

3. Buitenlands beleid
- - -
c. Indonesische nationalisatiewet
Minister Luns zal een brief over de Indonesische nationalisatiewet aan de leden van de
Ministerraad zenden. Er is nu pas geprotesteerd tegen deze wet om niet de kans te lopen, dat
bepaalde aangrijpingspunten (nationalisatie van Nederlandse bedrijven, tenzij Nederland de
souvereiniteit van Nieuw-Guinea aan Indonesië zou geven) nog zouden worden geschrapt.
- - -
g. Australië en Nieuw-Guinea
Minister Luns merkt op, dat de Australische Minister-President Menzies en de Minister van
Buitenlandse Zaken Casey voor Nederland bevredigende verklaringen hebben afgelegd met
betrekking tot Nederlands-Nieuw-Guinea.
- - -

4. Defensie van Nieuw-Guinea
De Minister-President is van oordeel, dat thans niet het gehele Nieuw-Guineavraagstuk besproken
kan worden, maar dat ten aanzien van de defensie het noodzakelijk is beslissingen te nemen, die
het beleid op langere duur beïnvloeden en dus verder gaan dan dit kabinet in het algemeen als tot
zijn taak rekent.

Minister Staf deelt ter toelichting mede, dat de eerste versie van het rapport van de
Chefs van Staven is herzien naar aanleiding van enkele richtlijnen waartoe werd besloten op de
bespreking van 17 januari 1959 onder leiding van de Minister-President. In het stuk (dat de vorige
vergadering is rondgedeeld en aan het einde van deze bespreking weer is ingeleverd) is in enkele
punten ook het diplomatiek overleg terzake samengevat. Het resultaat van dit overleg zal alleen
van waarde zijn als hieraan aansluitend de militaire voorbereidingen bij de betrokken landen
(Amerika, Australië en Engeland) voortgang vinden. Er zal een ontwikkeling moeten zijn te zien
in wat spreker stafbesprekingen heeft genoemd. Al zal de spanning om Berlijn alle aandacht
vergen, dient aan het einde van het jaar het duidelijk te zijn, dat het overleg in militaire kring over
het onderhavige probleem tot resultaten heeft geleid. Met betrekking tot punt 2.1.4 staat spreker
op het standpunt, dat het krijgsmachtpotentieel uitgaat van bondgenootschappelijke bijstand en
dat niets onzerzijds moet worden voorbereid, hetgeen nodig zou zijn als een oorlogstoestand
intreedt. Daarom zal men in Nieuw-Guinea geen oorlogspotentieel moeten opbouwen en daar
ook niet veel krijgsmachtpersoneel moeten legeren. Blijkens punt 3.5 hebben de Chefs van Staven
deze richtlijn niet geheel aangehouden. Voorts meent spreker, dat de Marine wel heel summier in
het stuk genoemd is; de twee pelotons (voor Merauke en Hollandia) had spreker reeds in de
bespreking van 17 januari genoemd. Het ligt ook in de bedoeling aan Amerika een olietanker te
vragen (die al onderweg is), waardoor in Nieuw-Guinea brandstof bij de hand zal zijn. Verder zijn
van Amerika gevraagd twee grote landingsvaartuigen, 12 verkenningsvliegtuigen (voor
zeeverkenning) en 9 helicopters. Deze zaken zijn dringend gevraagd, waarbij is verzocht voor 1
april a.s. antwoord te geven, zodat de beslissing tijdens de kabinetsformatie bekend is. Als vorm is
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gedacht aan kopen voor zeer lage prijs. De vermelde raming geeft nog slechts een ruwe indicatie
van de kosten. Komende tot detailopmerkingen heeft spreker zich afgevraagd of de
onderbrenging van de landmacht wel zo duur zou moeten zijn als in het rapport wordt
aangenomen. De LCT- of LCM-landingsvaartuigen zullen kunnen vervallen, als deze van
Amerika verkregen worden. Spreker is van oordeel, dat om de orde van grootte aan te geven toch
van de financiële cijfers in het rapport kan worden uitgegaan. Veel moeilijker is het om de
gevolgen van de voorgestelde maatregelen op de NAVO-verplichtingen aan te geven. Het is
duidelijk, dat deze belangrijke gevolgen kunnen hebben, als een deel van de krijgsmacht aan
Nederland wordt onttrokken. Als een squadron op Nieuw-Guinea wordt geplaatst, betekent dit,
dat men twee squadrons aan de verdediging hier te lande moet onttrekken. Voor de landmacht
heeft een en ander invloed op de opleidingen en terzake zal ook de NAVO-inbreng moeten
worden verminderd. Belangrijk is daarom, dat èn door de kosten èn door de andere
consequenties de nieuwe maatregelen onze NAVO-verplichtingen zullen aantasten. Dit kabinet
kan dit niet helemaal nagaan, aangezien de omvang van deze aantasting ook afhangt van de
hoogte van het toekomstig defensieplafond. Als dat op redelijke wijze verhoogd wordt, zullen de
gevolgen voor de NAVO-verplichtingen uiteraard kleiner zijn. Wat de voorgestelde maatregelen
betreft is spreker van oordeel, dat het van groot belang is, dat de bondgenoten na het uitbreken
van een conflict vliegvelden moeten vinden voor het gebruik van straaljagers. Dit moet echter
langere tijd worden voorbereid. Daarom zou direct begonnen kunnen worden met de aanleg van
één of twee vliegvelden voor straalvliegtuigen. De aanleg van een tweede veld heeft meer
betekenis dan alleen maar een verdubbeling van de capaciteit. Spreker meent, dat niet direct
vliegtuigen erheen geplaatst behoeven te worden. Jachtvliegtuigen zouden daar voorshands
weinig betekenis hebben, terwijl de plaatsing daarvan enorm duur zou zijn. De Dakota's zijn over
vier of vijf jaar versleten; eventueel zou men die dan moeten vervangen door Friendships.
Tenslotte wijst spreker erop, dat het noodzakelijk is de dienstplichtwet te wijzigen; dit zal een
voorwaarde voor de kabinetsformatie moeten zijn. Intussen zou, als de dienstplicht zou worden
verkort tot minder dan 18 maanden, het geen zin meer hebben om dienstplichtigen naar Nieuw-
Guinea uit te zenden, omdat dat dan te duur zou zijn. Bij de dienstplichtige mariniers, voor wie
de diensttijd 21 maanden bedraagt, blijkt de uitzendingsmogelijkheid naar Nieuw-Guinea al heel
kort en duur.

Staatssecretaris Moorman sluit zich bij het betoog van Minister Staf aan. De
ramingen lijken ook spreker aan de zware kant. Hij heeft een specificatie hiervan gevraagd.
Persoonlijk is spreker van oordeel, dat in het krijgskundig evenwicht op Nieuw-Guinea de
luchtmacht het zwakke punt is. De vraag wie en wat erheen zou moeten om het evenwicht te
herstellen, zal men later kunnen beantwoorden, maar men zal eerst de vliegvelden kunnen
gereedmaken. Mocht op dat punt iets nodig zijn dan blijft de mogelijkheid tijdelijk de Doorman
als drijvend vliegveld erheen te zenden.

Minister Luns begint met naar aanleiding van de brief van Generaal Schaper te
stellen, dat de vraag, of de bondgenootschappelijke hulp verder of minder ver zal gaan, niet van
invloed mag zijn op wat het kabinet thans beslist. Spreker heeft in augustus in Washington en
daarna in Londen duidelijk gezegd, dat Nederland rekent op onmiddellijke steun van Amerika,
Engeland en Australië bij een aanval van Indonesië op Nieuw-Guinea en dat, mocht die hulp niet
onmiddellijk komen, Nederland de verdediging van Nieuw-Guinea niet zal kunnen volhouden.
Uit de jongste verklaring van Subandrio blijkt, dat Australië ten aanzien van Nederlands-Nieuw-
Guinea niet tot een ander standpunt is gekomen. Ook de Britse Minister van Buitenlandse Zaken
heeft tegenover de  Indonesische ambassadeur geen enkele twijfel over het Britse standpunt
terzake laten bestaan. Spreker hecht niet zoveel betekenis aan wat Subandrio zegt, maar deze
heeft in de laatste tijd verschillende malen zo duidelijk gezegd, dat Indonesië geen geweld tegen
Nieuw-Guinea zou gebruiken, dat de situatie op dit punt wel heel anders is dan vorig jaar. Het
doeleinde  van de diplomatieke afschrikking (deterrent) is bereikt. De beoordeling hiervan is niet
aan de Chefs van Staven, maar dit moet een uitgangspunt voor hen zijn. Wat het rapport verder



betreft begrijpt spreker niet, dat wordt gesteld, dat de Nederlandse vloot ter plaatse een licht
overwicht heeft. Spreker meent, dat onze vloot daar vrij veilig is, zolang er geen
noemenswaardige Indonesische marine-luchtmacht is. Eventueel zou nog een jager erheen
gezonden kunnen worden. De aanwezigheid van schepen, zoals de Overijssel, heeft grote morele
betekenis voor de Nederlanders in dit gebied. Komende tot de vraag hoe een aanval zou kunnen
geschieden merkt spreker op, dat de Indonesiërs een aanval alleen kunnen ensceneren door te
stellen, dat Nederland agressie pleegt. Het incident zou dan door de Nederlanders moeten
worden verricht. Een aanval met straalvliegtuigen op Hollandia is daarom niet te verwachten.
Spreker is het ermede eens, dat de zaak in het rapport te zwaar is opgezet. Samenvattend meent
spreker, dat het kabinet zou moeten besluiten een vliegveld voor straalvliegtuigen in orde te
maken en na te gaan hoe duur de stationering van enkele middelgrote bommenwerpers zou zijn.
Voorts zou, indien de Indonesische marine inderdaad versterkt mocht worden, nog een jager naar
Nieuw-Guinea gezonden kunnen worden.

Minister Helders is het ermede eens, dat de verdediging van Nieuw-Guinea in een
volledige oorlog voor Nederland volkomen onmogelijk is. Uit het betoog van Minister Luns
concludeert spreker, dat de Ministerraad de opmerking in de brief van Generaal Schaper als niet
geschreven kan beschouwen. De diplomatieke afschrikking van Indonesië voor een oorlog is
aanwezig en spreker acht een algemene aanval voor het ogenblik uitgesloten. Dan zal men de
prioriteiten in dit rapport moeten nagaan. Spreker stelt voorop, dat dit primair een zaak van de
minister voor Defensie is. Als spreker prioriteit 1 ziet vraagt hij zich af of dat geen zaak op te
lange termijn is. Hij meent, dat in de eerste plaats nog wat verbeterd zou kunnen worden aan ons
inlichtingen- en interceptie-apparaat, zowel aan de wal als op de schepen. Voorts is enige
versterking van de luchtverkennings- en luchtpatrouillecapaciteit nodig, omdat de bestaande niet
meer voldoende is. Als tweede fase ziet spreker een versterking en verbetering van de mobiliteit
in de lucht en te water, terwijl als derde fase gedacht moet worden o.a. aan aanleg van vliegvelden
voor straaljagers. Op die wijze is men op een veel eenvoudiger basis gekomen, waarbij het van
uitermate groot belang blijft te weten, waarop men van de bondgenoten kan rekenen.

Minister Zijlstra is van oordeel, dat de Raad terzake tot een conclusie moet komen;
als de defensie van Nieuw-Guinea versterkt moet worden, zal men de middelen ervoor moeten
vinden. Spreker heeft van Minister Staf begrepen, dat hij met wat hij voorstelt, blijft binnen het
defensieplafond, maar dat een en ander wel consequenties voor het defensieplafond in het nieuwe
kabinet zal kunnen hebben. Voor spreker is nog niet duidelijk hoe het kabinet zich opstelt
tegenover de mogelijkheden van een lichte of een zware infiltratie en van een volledige oorlog en
hoe dan de positie tegenover de bondgenoten zal zijn. Minister Luns antwoordt dat zowel door
Amerika als door Engeland is erkend, dat als Indonesië tot een aanval zou overgaan, dat een
failliet van hun politiek ten aanzien van Indonesië zou zijn. Als de Amerikaanse en Engelse
militairen nog niets ter voorbereiding van zo nodig te verlenen hulp doen is het mogelijk, dat zij
de waarschijnlijkheid, dat Indonesië Nieuw-Guinea zal aanvallen, veel minder reëel achten. Indien
Indonesië een aanval op Nieuw-Guinea zou doen zonder dat onze bondgenoten hulp verlenen,
zal Nederland aan de Amerikaanse en Engelse Regeringen zeggen, dat zij hun verplichtingen niet
nakomen en zullen wij direct een beroep op de Veiligheidsraad doen, die dan wel een resolutie
inzake een 'staakt het vuren' zal aanvaarden. Zowel de Amerikaanse President als de Australische
Regering zijn van deze uiteenzetting geschrokken. Dit is ook de reden, waarom Subandrio op dit
punt in Australië niets heeft kunnen bereiken. De Minister-President kan zich met de uiteenzetting
van Minister Luns verenigen als dat de opstelling tegenover de bondgenoten is (dit beleid zal bij
de kabinetsformatie ook duidelijk gesteld moeten worden), maar de belangen van de
Nederlanders op Nieuw-Guinea zal men eveneens in het oog moeten houden. Minister Luns wijst
erop, dat de vorming van een bruggehoofd door de Indonesiërs, bijv. bij Fakfak, niet betekent,
dat ineens heel Nieuw-Guinea onder de voet zou zijn gelopen. Ten behoeve van de plaatselijke
bescherming van Nederlanders is daarom ook tot de plaatsing van een peloton mariniers in
Hollandia en Merauke besloten.



Minister Zijlstra wil thans niet spreken over een situatie van volledige oorlog maar
hij heeft nooit begrepen, dat bij het brengen van 1000 of 1500 man Indonesiërs aan de wal
Nederland in de Veiligheidsraad het hoofd in de schoot zou leggen. Minister Luns heeft niet over
infiltratie met 1000 of 1500 man gesproken, maar over de situatie, waarin het Nederland niet
gelukt Indonesische infiltraties te verwijderen en geen buitenlandse hulp wordt verleend. In het
diplomatieke beleid tegenover de betrokken bondgenoten heeft spreker gesteld, dat in dat geval
Nederland niet in staat zal zijn langer voor hun belangen op te komen. Minister Staf meent, dat
Minister Zijlstra terecht vraagt wat een infiltratie is en wat een oorlog. Het is duidelijk, dat
Nederland geen Pacific-oorlog zal kunnen voeren. Een andere vraag is echter het beginnen van
een oorlog om Nieuw-Guinea door Indonesië. Daarbij staat spreker op het standpunt, dat
Nederland die niet blijvend alleen zal kunnen voeren. In dat geval wil spreker ook de stelling van
Minister Luns inzake het brengen voor de Verenigde Naties aanvaarden. Nederland zal moeten
zorgen, dat infiltraties, ook van 1000 man worden tegengehouden of weggewerkt. Indonesië zou
dergelijke infiltraties niet zonder oorlog kunnen versterken. Bovendien dient men te bedenken,
dat met het oog op deze mogelijkheid hier te lande enkele compagnieën gereed gehouden
worden. Naar aanleiding van het betoog van Minister Luns acht spreker het juist uit te gaan van
de diplomatieke afschrikking (diplomatic deterrent), maar de defensie is een aspect van de
buitenlandse politiek en dan moet men ook toelaten, dat de chefs van staven de politieke kant
nagaan. In dit verband wijst spreker erop, dat de chefs van staven hun brief aan hem gericht
hebben en dat hij ter inlichting van de ambtgenoten deze interne toelichting aan de rapporten
heeft toegevoegd. Wat de bescherming van de Nederlanders betreft weet spreker niet hoe dit op
langere termijn zal zijn, maar thans betrekt de defensie dit ook in haar beschouwingen. Intussen
dient men te bedenken, dat als er geen NAVO-hulp te verwachten was Nederland tegenover de
Russische bedreiging in eenzelfde positie verkeerde. Aangaande de verbetering van het
inlichtingenapparaat deelt spreker mede, dat deze al in uitvoering is. Voor de versterking van de
luchtverkenning zijn vliegtuigen aan de Amerikanen gevraagd; hierbij zijn de helicopters in het
bijzonder voor de beweeglijkheid van belang. Spreker is het eens met Minister Luns, dat het
overwicht van de marine behouden moet blijven. De plaatsing van bommenwerpers op Nieuw-
Guinea heeft een buitenlandse politieke reactie ten gevolge. Een beslissing daarover hoeft nog
niet genomen te worden; eerst zal men nu één of twee vliegvelden kunnen gaan inrichten.
Bommenwerpers heeft Nederland nu niet, zodat men deze eerst zou moeten kopen. Wat de
financiële kant betreft acht spreker het wenselijk te overwegen of een eigen plafond voor de
verdediging van Nieuw-Guinea zal worden vastgesteld onder het algemene defensieplafond.

Minister Klompé is het eens met het voorstel om te beginnen met de aanleg van één
of twee vliegvelden, maar acht het beter om nog eerst de wenselijkheid van splitsing in een
Nieuw-Guineaplafond en een ander plafond na te gaan. De Ministers Van Aartsen en Luns vragen
zich ook af of deze splitsing tactisch wel juist zou zijn. Minister Staf zou het punt van de splitsing
wel aan zijn opvolger willen zeggen.

Minister Zijlstra stelt de vraag in hoeverre Indonesië de moderne straalvliegtuigen,
die het heeft ontvangen, kan gebruiken. Minister Staf antwoordt, dat dit vooralsnog een
theoretische vraag is. Indonesië heeft een aantal straalvliegtuigen ontvangen. Als het deze bemand
door Russen en Tsjechen zou laten opereren, dan is de verdediging gelijk aan die in ons land.
Indien Indonesië bijv. parachutisten boven Biak of Hollandia zou neerlaten, dan betekent dat een
oorlog; met de aanwezige verdediging worden deze parachutisten echter snel opgeruimd.
Staatssecretaris Moorman voegt hieraan toe, dat de vraag van Gouverneur Platteel om enkele
bommenwerpers te stationeren prematuur is. Aan uitbreiding van het verkennings- en
inlichtingenapparatuur is men thans bezig. Voorts is in de eerste plaats nodig het gereedmaken
van 1 of 2 vliegvelden. Minister Luns is het ermede eens, dat als de Indonesiërs met Russen en
Tsjechen zouden gaan werken, zij voor Rusland en China kiezen. Daarbij moet spreker
opmerken, dat Amerika en Engeland erin geslaagd zijn Indonesië iets verder van China en
Rusland af te halen.



De Minister-President stelt de volgende conclusies voor:
1°. Versterking van het inlichtingenapparaat gebeurt reeds, zodat daarvoor geen nieuwe beslissing
behoeft te worden genomen;
2°. Ten aanzien van de uitbreiding van de zee- en luchtverkenning en andere
afweermogelijkheden van infiltraties zal het antwoord van de Amerikaanse Regering op de
Nederlandse aanvrage om de levering van materiaal (enkele grote landingsvaartuigen,
zeeverkenningsvliegtuigen, helicopters) worden afgewacht; als dit antwoord ongunstig zou luiden,
zal terzake een nieuwe beslissing moeten worden genomen. Aan de Amerikaanse Regering is vóór
1 april antwoord gevraagd;
3°. Begonnen zal worden met het ontwerpen en de uitvoering van plannen voor 1 of 2
vliegvelden voor straalvliegtuigen;
4°. Het overleg met de marine- en andere autoriteiten van de betrokken bondgenoten zal worden
voortgezet;
5°. De wijziging van de dienstplichtwet zal in het volgende Kabinet afgehandeld moeten worden;
6°. De samenvattende conclusies zullen aan de Kabinetsformateur worden gegeven.

De Raad stemt met deze conclusies in.
- - -

10. De radio-omroep op Nieuw-Guinea (Brief van de Minister van Zaken Overzee d.d. 3 februari
1959, nr. 174, met bijlage.)
Minister Helders acht het van belang, als het onderhavige project kan worden opgenomen in het
programma van het EEG-fonds voor onderontwikkelde gebieden. Hij memoreert, dat blijkens
recente berichten een aantal Belgische projecten reeds door de EEG is goedgekeurd en herhaalt
zijn verzoek aan Minister Luns voor diens medewerking om ten aanzien van de Nederlandse
projecten eenzelfde resultaat zo spoedig mogelijk te bereiken. Minister Luns is van oordeel, dat dit
geprobeerd zou kunnen worden. De Raad verklaart zich met de onderhavige nota akkoord met
dien verstande, dat de plannen kunnen worden uitgevoerd als de kosten ten laste van het EEG-
fonds kunnen worden gebracht.
- - -


